
سوغات شهردار از چین!

ماحصل ۱۴ سفر به چین چه بود؟
چین در یکسال گذشته مقصد اصلی سفر های خارجی مدیران 
شهری تهران بوده است و در این مدت، ۱۴ بار مدیران و کارکنان 
، »حمل و  شهرداری به این کشور سفر کرده اند. موضوع ۱۰ سفر
نقل عمومی« بوده و ۴ سفر دیگر هم به دلیل حضور در »اجلاس 
بین المللی راه ابریشم«، »شرکت در ششمین دوره جایزه جهانی 
گوانژو«، حضور در »مجمع جهانی شهرداران« و بازدید تخصصی 
از »کارخانه بائولی چین« انجام شده است. پرمسافرترین سفر 
مدیران شهری به چین مربوط به سفر آبانماه با ۱۳ مسافر است 
و طولانی ترین سفر به چین هم ۱۶ روزه بوده است. براساس 
داده های سامانه شفافیت شهرداری تهران، مدیران شهرداری از 
مرداد سال ۱۴۰۲ تا شهریور سال ۱۴۰۳،  ۱۴بار به چین سفر کرده اند. 
در این سفر ها ۵۳ تن ازمدیریت شهری تهران به مدت ۱۲۵روز در 

چین بوده اند.
   دستاورد سفرها

اما این سفر ها چه دستاوردی برای تهران داشته است؟ در 
گزارشی که در سامانه شفافیت درخصوص دستاورد های این 
گن عملیاتی و خرید  سفر آمده، در حوزه حمل و نقل، خرید ۷۹۱ وا
گن نهایی شده است. به علاوه، در خصوص خرید ۲ هزار  ۲۷۹ وا
ک برقی و گازی، ۱۰ هزار دستگاه  دستگاه اتوبوس با سوخت پا
کسی برقی، ۱۰ هزار دستگاه موتور سیکلت برقی و ۱۰ هزار دستگاه  تا
ون برقی نیز تفاهم نامه ای به دست آمده است. در صورت تحقق 
این امر، ۳۲۵ میلیون لیتر سوخت معادل ۸۳۷/۸ میلیارد تومان 
در سال صرفه جویی خواهد شد و ۲۲۴۰۰ میلیارد تومان عایدی 
در بخش کاهش آلایندگی خواهد داشت. در عین حال، تفاهم 
، توسعه کارخانه  خرید دستگاه حفر تونل مترو به قطر ۱۵.۷ متر
گن سازی تهران، ۱۲۶۰ پوژی مترو و مشارکت در ساخت خط ۸ و  وا
۱۱ مترو تهران نیز به دست آمده است. دراین گزارش دستاورد های 
دیگری هم برای این سفر عنوان شده است. در حوزه مسکن و 
شهرسازی، تفاهم برای ساخت ۲۰ هزار واحد مسکونی صنعتی 
، ساخت سه  و پنج هتل پنج ستاره تا سقف پنج میلیارد دلار
مجموعه ورزشی، دو مجموعه تفریحی و یک پارک آبی صورت 
گرفته است. روش ساخت واحد های مسکونی به صورت صنعتی 
و با رعایت الزامات الگوی اسلامی ایرانی در قالب شهرک های الگو 
خواهد بود و پس از انتقال فناوری توسط طرف داخلی ساخته 
خواهد شد. این بسته قراردادی، ۸ تا ۹ میلیارد دلار منبع مالی 
دارد و در کنار آن، قراردادی برای ورود یک میلیون توریست چینی 

در سال به تهران تهیه شده است.
   هدف مهم 

در گزارش شهرداری، در خصوص جزئیات سوغات سه میلیارد 
 ،» که »احداث نیروگاه پسماندسوز دلاری چین اعلام شده 
مهم ترین هدف محیط زیستی سفر به چین است. این نیروگاه 
با شش هزار تن ظرفیت، قابلیت تأمین روزانه تا ۲۴۵۰ مگاوات 
برق خواهد داشت. نکته مهم، انتقال فناوری ساخت این 
نیروگاه و سرمایه گذاری ۷۰ درصدی طرف خارجی است. در عین 
حال، تأمین اهداف حوزه حمل و نقل )برقی سازی حمل و نقل( 
خود به تنهایی موجب کاهش ۶۵ هزار تنی آلودگی هوا در سال 
خواهد شد. از نظر اقتصادی، مجاب کردن طرف چینی برای 
پشتیبانی مالی از مجموعه قرارداد ها با تنفس یک تا سه ساله، 
مجموعا ۵ قرارداد یک میلیارد و ۴۰ میلیون دلاری انتقال فناوری 
بوری به ایران با ۷ میلیارد دلار انتقال از اروپا به چین و با هزینه ۸۴ 
میلیون دلار صرفه جویی در مصرف سوخت و کاهش چشمگیر 
هزینه های آلودگی هوا در تهران، از موفقیت های سفر به چین 
بوده و در مجموع، دستاورد های مالی و اقتصادی این سفر بالغ 

بر سه میلیارد دلار بوده است.
   دلیل اعتراضات چه بود؟

این گزارش توسط شهردار تهران در صحن شورای شهر هم 
قرائت شد. سخنان شهردار آنقدر حضور چینی ها را در تهران 
پررنگ می کرد که صدای بسیاری را بلند کرد. از خودروسازان 
تا فعالان حوزه مسکن سازی. اما همان زمان هم عده ای با 
خونسردی، در کنار انتقاد به این میزان چینی شدن، این وعده ها 
را چندان اجرایی نمی دانستند. یکی از نکات مبهم این قراردادها، 
بی اطلاعی برخی از اعضای شورای شهر از جزئیات آن بود. انتشار 
غیررسمی قرارداد ها و مقاومت دنباله دار شهرداری برای عدم 
شفافیت قرارداد ها برای نمایندگان مردم، پای نهاد های نظارتی 
را هم به قرارداد های چینی شهرداری باز کرد. هرچند که پس از 
مدتی مدیران شهری اعلام کردند این قرارداد ها به اعضای منتقد 
داده شده است. سازمان بازرسی هم اعلام کرد ابهاماتی در این 
قرارداد ها دارد که برخی از آن ها برطرف شده، اما روند اجرایی آن را 
متوقف نکرده و درحال بررسی قراردادهاست. حالا بعد از گذشت 
یکسال از این لیست بلندبالای وعده ها، باید دید کدامیک محقق 

شده یا نشانه های اجرایی شدن آن قابل مشاهده است؟
   طعم شیرین حل مشکلات 

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای شهر تهران اظهار 
داشت: مصوبه شورای شهر درخصوص قرارداد های چین از ابتدا 
ح کردیم  ایراداتی داشت. ما در صحن شورا آن ایرادات را مطر
و گفتیم با این ایرادات، حتما در ادامه کار با مسائل و مشکلات 
پیچیده قانونی و حقوقی مواجه خواهیم شد. اما به هر دلیل، 
کثریت لازم را کسب کند و این  مصوبه در صحن شورا توانست ا
لایحه به تصویب برسد، اما اشکالات به هر شکل همچنان پابرجا 
بود. جعفر تشکری هاشمی گفت: وقتی این لایحه به تصویب 
رسید، طبق قانون باید برای فرمانداری ارسال می شد. فرمانداری 
ایراداتی را به این لایحه گرفت. متعاقب آن، سازمان بازرسی کل 
کشور هم ایراداتی را مطرح کرد. این موضوع ادامه پیدا کرد تا حتی 
در هیات حل اختلاف، این موضوع منعکس شد و تا همین الان 
ما هنوز از رای هیات حل اختلاف در مورد سرنوشت این لایحه 
اطلاعی نداریم. فرض بر اینکه این لایحه به تصویب برسد، تازه 
این مبنای قانونی برای شروع قرارداد ها خواهد بود. طبیعتا تا 
مادامی که این به تصویب نهایی نرسیده، هرگونه قرارداد و هرگونه 
غ  تعهد واجد ایراد خواهد بود. تشکری هاشمی یادآور شد: فار
از اینکه چه میزان از این لایحه به تایید و تصویب برسد، رفع این 
اشکالات را از طریق شهرداری دنبال می کنیم و درعین حال، تلاش 
می کنیم تاییدیه های آنچه را که به نیاز های مردم برمی گردد و 
اضطرار برای شهر تهران است، سریع تر اخذ کنیم تا کار برای مردم 
در این ماه های پایانی شورای ششم، به نتیجهی مطلوبی برسد. 
گر این لایحه -  به خصوص در بخش  او ابراز امیدواری می کند: ا
اتوبوسرانی- به نتیجه برسد، مردم طعم شیرین حل مشکلات 
گر نتوانیم این مشکل را  حمل و نقل شهری را خواهند چشید و ا
حل کنیم، به نظرم این به عنوان یک قسمت تاریک در عملکرد 

شورای ششم خواهد بود. 

آرمان ملی- حمید شجاعی: اروپایی ها 
همواره و در مقاطع مختلف مواضع متناقضی 
در خصوص مسائل مختلف حقوق بشری  و 
تروریستی از خود بروز داده اند و همواره نیز 
گروه های تروریستی و  در مقام حمایت از 
تروریست ها قرار داشته اند. هر چند که آنها 
همواره ژست بشردوستانه و حامی صلح و 
ثبات به خود گرفته اند، اما کیست که نداند 
در خیلی از مسائلی بین المللی و منطقه ای 
اروپایی ها همواره مواضع متخاصم و ناحق 
داشته اند. چه اینکه امروز بیش از یکسال 
از حملات ددمنشانه  و جنایتکارانه رژیم 
صهیونیستی به غزه و لبنان می گذرد، اما 
از  تنها  نه  بی شرمی  نهایت  در  اروپایی ها 
آنها  صهیونیست ها حمایت می  کنند و به 
ادوات جنگی می دهند در رویکردی مزورانه 
کارانه خواهان خویشتنداری طرفین  و ریا
از  بسیاری  قرائت  به  اینکه  چه  هستند. 
تحلیلگران و کارشناسان اروپایی ها از خود 
اختیار و استقلالی در عمل یا تصمیم گیری 
و  سیاست ها  تابع  امور  همه  در  و  ندارند 
هستند.  آمریکا  ایالات متحده  رفتارهای 
مؤید این گفته نیز نوع مواجهه آنها با برجام 
پس از خروج یکطرفه آمریکا از برجام و نقض 
این توافق بین المللی بود که با وجود عمل 
ایران به تعهدات و وظایف خود در این توافق 
اروپایی ها از همکاری استنکاف ورزیدند 
و  به تبعیت از آمریکا مفاد توافق را رعایت 
نکردند.  این در حالی است که آنها هیچگاه 
با ایران روبه رو  به صورت صریح و شفاف 
نشدند و همواره رویکردی دوگانه در قبال 
ایران داشته اند. لذا گرچه همواره ایران از 
استقبال  گفت وگو  و  کره  مذا دیپلماسی، 
کرده، اما آنها حتی برای این امر نیز تابع شرط 
و شروط آمریکا بوده اند و حتی اخیرا نیز در 
پی اتهامی واهی به ایران که ایران به روسیه 
سلاح می فرستد، کشورمان را با تحریم های 
که  ایرانی  کردند. آن هم  مختلفی مواجه 
با تغییر دولت تا پیش از این از گفت وگو و 
تعامل با اروپایی ها سخن به میان آورده 
بود. اما رویکرد اخیر اروپایی ها نشان داد که 
کره و گفت وگو در شرایط  آنها تمایلی به مذا
فعلی ندارند و باید با زبانی از جنس دیگر با 
آنها صحبت کرد تا شاید  خودشان به سمت 

کره ترغیب شوند. گفت وگو و مذا
    احضار سفیر

دوشنبه هفتم آبانماه سالجاری بود که 
کمه »جمشید  پس از جلسات متعدد در محا
« و  شارمهد« سرکرده گروه تروریستی »تندر
محکوم شدن وی به اعدام این حکم اجرا 

که  لام داغدارانی  شد تا مرهمی باشد بر آ
این تروریست جنایت پیشه آنها را به سوگ 
نشانده بود. چنانکه دادستانی تهران در 
اطلاعیه ای آورد: »جمشید شارمهد سرکرده 
معروف  پادشاهی  انجمن  مزدور  گروهک 
، سال ها به دستور اربابان خود در  به تندر
سازمان های جاسوسی غربی، آمریکایی و 
رژیم کودک کش صهیونیستی، عملیات های 
تروریستی متعددی را علیه کشور عزیزمان 
آن  جمله  از  کرد.  طراحی  اسلامی  ایران 
می توان به بمب گذاری و انفجار حسینیه 
این  که  کرد  اشاره  شیراز  سیدالشهدا)ع( 
اقدام تروریستی منجر به شهادت و زخمی 
شدن بیش از ۲۰۰ نفر از هم وطنان عزیزمان 
شد. این در حالی است که در میان شهدا ۵ 
زن و کودک خردسال بیگناه نیز به خون خود 
غلطیدند.« اما این پایان کار نبود و اعدام 
کنش تند غربی ها  این ترویست جنایتکار وا
را به همراه داشت. چنانکه وزیر امور خارجه 
آلمان شامگاه دوشنبه و با انتشار بیانیه ای 
به اعدام »جمشید شارمهد« تبعه ایرانی-

 » آلمانی و سرکرده گروهک تروریستی »تندر
کنش نشان داد و آن را محکوم کرد.  آنالنا  وا
بربوک در این بیانیه با طرح ادعاهایی درباره 
روند رسیدگی به پرونده جمشید شارمهد 
گفت:  آلمانی داشت،  ایرانی-  تابعیت  که 
»برلین تلاش های زیادی برای آزادی او کرده 
و هشدار داده بود که اعدام یک تبعه آلمانی 
پیامدهای زیادی خواهد داشت.« پس از او 
نیز »جوزپ بورل« مسئول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا  نیز اعدام این تروریست توسط 
ایران را محکوم کرد  و در ایکس نوشت: »این 
نقض حق حیات و نفی نهایی کرامت انسانی 
است. اتحادیه اروپا در حال بررسی تدابیری 
در پاسخ به اقدام ایران است.« البته آمریکا 

نیز که همواره از تروریست ها حمایت می کند 
 ، اعدام »شارمهد« را محکوم کرد و متیو میلر
سخنگوی وزارت خارجه آمریکا اظهارکرد: 
»آمریکا در کنار آلمان، خانواده شارمهد و 
»پاسخگوکردن«  برای  بین المللی  جامعه 
نشان  کنش ها  وا این  می ایستد.«  ایران 
که اروپایی ها بازهم در مقام حمایت  داد 
از تروریست ها برآمده و چه میزان مزورانه 
کارانه اقدام ایران را محکوم می کنند.  و ریا
امور  وزیر  عراقچی،  عباس  سید  چنانکه 
کاری  خارجه کشورمان اروپا را  تنها نماد ریا
خواند. اما مساله به همینجا ختم نشد و 
ابعاد دیگری هم پیدا کرد تا حداقل آلمانی ها 
کنند.   اتخاذ  ایران  علیه  تندتری  مواضع 
چنانکه هشتم آبانماه وزارت امور خارجه 
آلمان اعلام کرد که کاردار ایران را، به وزارت 
امور خارجه آلمان احضار کرده و سفیر آلمان 
، با وزیر امور خارجه ایران دیدار  در تهران نیز
کرده و »شدیدترین اعتراض« خود را درباره 
اعدام شارمهد ابراز کرده است. سپس »آنالنا 
بربوک« وزیر امور خارجه، سفیر را برای رایزنی 

به برلین فراخوانده است. 
   تعطیلی 3 کنسولگری 

پی  در  آلمان  دولت  آبان   ۱۰ پنجشنبه 
 » گروهک تروریستی »تندر اعدام سرکرده 
که یک شهروند دوتابعیتی ایرانی-آلمانی 
کنسولگری   ۳ هر  تعطیلی  دستور  بود، 
ایران در این کشور را صادر کرد. در همین 
راستا آسوشیتدپرس گزارش داد با تصمیم 
در  ایران  کنسولگری های  تعطیلی  برای 
که توسط  فرانکفورت، هامبورگ و مونیخ 
آنالنا بربوک اعلام شد،  وزیر امور خارجه 
تنها سفارت ایران در برلین فعالیت خواهد 
نیز  این  از  پیش  آلمان  دولت  البته  کرد. 
در  مداخله جویانه ای  موضع گیری های 

ارتباط با اعدام شارمهد از احضار کاردار ایران 
در این کشور و همچنین فراخواندن سفیر 
خود از تهران داشته است. آنالنا بربوک، وزیر 
خارجه آلمان با اعلام این تعطیلی مدعی 
شد: »ما بارها و به صراحت به تهران اعلام 
کرده ایم که اعدام یک شهروند آلمانی عواقب 
جدی در پی خواهد داشت.« وی همچنین 
گفت: »آلمان به دنبال تحریم های سراسری 
اتحادیه اروپا علیه کسانی است که در اعدام 
وی  گفته  به  داشته اند.«  دست  شارمهد 
این شامل سپاه پاسداران نیز می شود. او 
اظهارکرد که روابط دیپلماتیک با ایران در 
حال حاضر به پایین ترین حد خود رسیده 
است. با این حکم  ۳۲ کارمند کنسولگری 
ایران حقوق خود را برای زندگی در آلمان 
کشور را  از دست خواهند داد و باید این 
ترک کنند، مگر اینکه تابعیت آلمانی داشته 
باشند. در پی این اقدام غیرموجه آلمانی ها، 
رئیس اداره اول غرب اروپای وزارت امور 
کاردار آلمان در تهران را احضار و  خارجه 
اعتراض شدید کشورمان به وی را ابلاغ کرد. 
با این حال آنالنا بربوک، وزیر امور خارجه 
آلمان پنجشنبه اعلام کرد: »آلمان به دنبال 
نیست.«  ایران  در  خود  سفارت  تعطیلی 
او با نادیده گرفتن اقدامات مخرب برلین 
در تخریب عامدانه روابط خود با تهران و 
مداخله در مسائل داخلی جمهوری اسلامی 
ایران، گفت: »سطح روابط دیپلماتیک با 

ایران، پایین تر از سطح انتظار است.«
کنش عراقچی    وا

کشورمان به تعطیلی  وزیر امور خارجه 
کنش  وا آلمان  در  ایران  کنسولگری های 
نشان داد. سیدعباس عراقچی در شبکه 
کنش به تصمیم آلمان  اجتماعی ایکس در وا
 ۳ در  ایران  کنسولگری های  تعطیلی  در 
شهر مونیخ، هامبورگ و فرانکفورت نوشت: 
»دولت آلمان در حمایت از تروریستی که 
گرفت و بیش از ۲۰۰ تن  جان ۱۴ بیگناه را 
دیگر را مجروح کرد، ده ها هزار ایرانی دیگر 
را که پاسپورت آلمانی دارند تحریم می کند. 
هر کسی می تواند حکمت را در این تصمیم 
ببیند!« وی افزود: »من به هموطنان ایرانی 
خود در آلمان اطمینان می دهم که با تقویت 
کنسولی سفارت مان در برلین  بخش های 
 ، و سایر نمایندگی های دیپلماتیک مجاور
تمام تلاش خود را برای جبران این وضعیت 
ناراحت کننده برای آنها به عمل خواهیم 
به  بنگرید  دیگر  یکبار  ضمن،  »در  آورد«. 
این جنایتکار تروریست که مقامات آلمانی 

به دنبال محافظت از او بودند«.
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»آرمان ملی« تعطیلی کنسولگری های ایران در آلمان را بررسی می کند

نسنجیده، خلاف عرف دیپلماتیک 
   عراقچی: تعطیلی کنسولگری های ایران، تحریمی علیه ایرانیان مقیم آن کشور است

آرمان ملی: نگاهی به اتفاقات و تحولات داخلی، منطقه 
و نظام بین الملل نشان می دهد که تغییرات به سرعت 
گر در قبال این تغیرات موضع درست و  اتفاق می افتد و ا
محکمی  اتخاذ نگردد شاید مضرات و زیان آن در ادامه 
گریبانگیر شود. یکی از این مسائل که بسیار هم بر روی 
کید شده از جمله خود مقام معظم رهبری بر روی  آن تا
کید داشتند مساله »نفوذ« بوده است. مساله ای که  آن تا
کم و بیش در برخی ادوار و مقاطع وجود داشته و موجبات 
واردآوردن آسیب به کشور را نیز فراهم آورده است. هر 
چند که نفوذ را باید بحث گسترده  تری در نظر گرفت و آن 
را در شئون مختلف سیاسی، اقتصادی، اجتماعی و حتی 
فرهنگی و هنری بررسی کرد. اما آنچه که به واقع بیش از 
بقیه حوزه ها موجبات خسران و ضرر برای ایران شده نفوذ 
سیاسی و امنیتی بوده که بارها نیز در خصوص آن صحبت 
گر بگوییم که در ماجرای ترور بسیاری از  شده است. لذا ا
چهره های مطرح نظامی  یا دانشمندان هسته ای و... نفوذ 
خ داده سخنی به گزافه نرفته است. به عنوان مثال در  ر
ماجرای ترور شهید اسماعیل هنیه، رئیس دفتر سیاسی 
حماس در تهران، یا شهادت سیدحسن نصرا... دبیر کل 
حزب ا... لبنان یا چهره های موثر حزب ا... احتمال اینکه 
خ داده باشد کم نیست. کما اینکه دشمن نیز بر  نفوذ ر
پایه همین امر برنامه خود را پیش می برد و اتفاقا در این 
خصوص باید هوشیار بود و تا حد ممکن اجازه نفوذ را نداد 
گر هم به هر دلیلی نفوذی انجام شد آن را شناسایی و  و ا
مقابله کرد. به نظر می رسد هر چه این نگاه به صورت شفاف 
جاری باشد پروژه نفوذ به حداقل رسیده و با موفقیت 
کمتری همراه خواهد بود. هر چند که در این میان نباید 
از تلاش های شبانه روزی دستگاه های امنیتی و اطلاعاتی 
کشور که ضامن امنیت کشور هستند نیز به سادگی بگذریم. 
اما از دست دادن چهره های ارزشمند و خدوم چه در 
که  کشور و چه در منطقه باعث بروز خساراتی می گردد 
شاید جبران پذیر نباشد. با این حال آنچه مسلم است 
کیدات مقام معظم رهبری در این خصوص مورد  باید تا

نظر دستگاه های مسئول قرار گیرد تا کشور بیش از پیش از 
احتمال نفوذ و تبعات آن در امان باشد.

    به درگیری علاقه نداریم
مشاور مقام معظم رهبری درخصوص دو جمله کلیدی 
ایشان یعنی »نه تعلل کنیم نه شتاب زده عمل کنیم«، »نه 
کوچک انگاری کنیم نه بزرگنمایی« و تاثیر این جملات در 
میدان و دیپلماسی اظهار داشت: همه باید قبول کنند 
که ما زندگی می کنیم برای صلح نه برای جنگ. جنگ هم 
پدیده ای است که یک زمانی ضرورت دارد. اما همه تلاش 
می کنند که جنگ ها کمتر باشد و تا آنجا که می شود از آن 
پرهیز کرد و از طرق دیپلماتیک مسائل را حل کرد.  این به 
این معنا نیست که ما پای اعتقادات مان نیستیم اما مهم 
این است که اول از جنگ شروع می شود یا از صلح. علی 
ج از سرزمین خود  لاریجانی بیان داشت: اینکه شما خار
از امنیت ملی دفاع می کنید، ضعف شما نیست. قدرت 
شماست. تبعاتی هم دارد. شما هم باید قبول کنید که باید 
هزینه بدهید و در عوض نفعش را هم می برید. وی افزود: 
من تصورم این است که هم باید در میدان آمادگی کافی 
داشته باشند هم از ظرفیت دیپلماسی درست استفاده 
کنیم. این دیپلماسی که باید این کار را بکند نمی تواند یک 
دیپلماسی نمایشی باشد بلکه باید دیپلماسی استراتژیک 
باشد. رئیس اداور مجلس بیان کرد: متن مناقشه فعلی در 
منطقه است اما سطحش تاثیرگذاریش، استراتژیک است. 
بنابراین دیپلماسی آن هم باید در همین سطح هایپولتیک 
باشد و خرد نیست. به همین دلیل فکر می کنم که باید در 
هر دو عرصه آمادگی وجود داشته باشد. این بحران بالاخره 
خاتمه پیدا می کند. منتها باید با لوازمش به آن توجه شود. 
خیلی مهم است که عمق مطلب درست درک شود و با 
مردم دقیقا موضوع بیان شود که احساس نکنند جمهوری 

اسلامی  واقعا علاقه مند به درگیری است.
   ماجرای ترورها 

لاریجانی در خصوص پروژه نفوذ در کشور و ثاثیرات آن 
اظهار کرد: نمی توانم بگویم که در کدام بخش ولی می دانم 

خ داد، چه برای  که به هر حال یک حوادثی مثل ترورها ر
دانشمندان هسته و چه برای غیره که نشان می داد اینها 
نفوذی کرده اند. کشف اش خیلی مهم است. چه تعدادش 
و چه از نظر کیفیت مهم است. بنابراین باید روی این مساله 
حساس بود و سرنخ هایش را به دست آورد که الان این 
حساسیت به وجود آمده است. رئیس اسبق شورای عالی 
امنیت ملی در خصوص ماجرای پیجرها و احتمال نفوذ 
در حزب ا... لبنان عنوان کرد:  نمی دانم آیا واقعا براساس 
نفوذ بوده یا رفتاری که داشته اند. مثلا در قضیه پیجرها 
نمی توانیم بگوییم نفوذ بوده است. ولی تمهید درازمدتی 
داشته اند. یکی از نکاتی که این روزها می گویند این است 
که ایران چون در این ماجرای اخیر از حماس حمایت کرد، 
همین باعث شد که اینها به سوی ایران آمده اند اما واقعیت 
موضوع این نیست. در مورد پیجرها، حدود ۱۵ سال بر روی 
آن کار کرده اند. برای حالا نیست. یعنی طرحی را اندیشیده 
بودند که باید این پیجر درست کنند، در ۴ تا کشور شرکت 
بزند، چگونه بازاریابی کنند و به دست حزب ا... بدهند و 
سپس در یک لحظه ۳ هزار نفر را دچار مشکل کنند. روی 
این موضوع کار شده بود. پس شما یک حریفی دارید که 
سال ها فکر می کند و در یک لحظه به شما لطمه می زند. 
مربوط به یکسال اخیر هم نیست. وی در خصوص موضع 
کید  ایران در خصوص آتش بس در جنگ غزه و لبنان تا
ج شود.  کرد: آتش بس امری نیست که به این سادگی خار
به هر حال هر چقدر این مسائل به صورت کم هزینه تر حل 
شود به نفع مسلمانان و مظلومان است. یعنی ما که اینجا 
نشسته ایم باید توجه کنیم که آنها زیر بمباران هستند و 
ما برای دفاع از زن و مرد و... تلاش کنیم. چه در میدان و 
چه در دیپلماسی. بنابراین آتش بس حتما چیزی است 
که ما فکر می کنیم و مفید است. وزیر خارجه ما هم که به 
کشورهای مختلف سفر کرده اند، همین تلاش را داشته اند. 
تا ماجرا گسترش پیدا نکند. اما باید آمادگی از هر جهت باید 
داشت. اما اولویت این است که از راه های ساده تر موضوع 

حل شود.

روایت علی لاریجانی در باب اتفاقات داخلی و منطقه ای

مساله نفوذ در ایران جدی است
      هم در میدان آمادگی کافی داشته باشیم هم از ظرفیت دیپلماسی درست استفاده کنیم

گرهای ساماندهی اتباع  اما و ا
دولت پزشکیان عزم خود را بر ساماندهی 
اتباع بیگانه و مشخصا مهاجران افغان در ایران 
جزم کرده است، آن هم در روزهایی که خبرهایی 
ح ساماندهی  درباره متوقف شدن بررسی طر
اتباع بیگانه در مجلس به گوش می رسد. پیش از 
این محمدرضا صباغیان، عضو کمیسیون شوراها 
و امور داخلی از توقف بررسی این طرح و ردپای 
برخی شهرداری ها در این موضوع خبر داده 
بود، ادعایی که از سوی برخی دیگر از نمایندگان 
از جمله ابوالفضل ابوترابی، عضو دیگر این 
گذاری این طرح  کمیسیون رد می شود و او از وا

به کارگروه ویژه خبر می دهد. 

   نگران کمبود نیرو 
یک عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی 
مجلس درباره آخرین خبرها از طرح ساماندهی 
اتباع خارجی و مباحث مطرح شده درباره توقف 
ح  ، طر ح، اظهار داشت: خیر بررسی این طر
ساماندهی اتباع متوقف نشده و همان طور که 
وزیر کشور گفتند ادامه دارد، منتها با روندی 
که خللی در انجام امور خدماتی که اتباع انجام 
می دهند، شکل نگیرد و هم اینکه به مسائل روز 
مره کشور از جمله امنیت آسیب وارد نکند. امید 
کنش به اینکه قرار نیست دولت  نصیبی در وا
درباره اتباع لایحه جدیدی به مجلس ارائه کند 
ح ساماندهی اتباع  افزود، فعلا روند بررسی طر
در کمیسیون شوراها ادامه دارد. وی در مورد 
اینکه پرونده طرح ساماندهی اتباع از مجلس 
قبل باز است، چه موانعی بر سر راه تصویب 
آن وجود دارد؟ تصریح کرد: برخی از اقدامات 
خدماتی را معمولا اتباع خارجی انجام می دهند 
بنابراین باید روند به نحوی باشد که خللی ایجاد 
نکند. برخی از شرکت های خدماتی که معمولا 
با کمبود نیروی کار مواجه هستند، از جمله 
معادن، مسائل تولیدی و خدماتی که مشخص 
هستند. منظور این است که روند باید به نحوی 
باشد که خللی در مسائلی که باید به موقع به 
دست مردم برسد، ایجاد نکند. در حقیقت 
شرکت های خدماتی عمدتا با کمبود نیروی 
کار مواجه هستند یا اینکه برخی فعالیت ها 
هستند که کسی غیر از اتباع نمی تواند انجام 
دهد. این عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی 
مجلس در مورد این ادعا که همین شرکت های 
خدماتی بر سر راه تصویب طرح ساماندهی اتباع 
مانع تراشی می کنند، اظهارکرد: قضیه اعمال 
زور یا مانع تراشی نیست بلکه روند بررسی باید 
به نحوی باشد که خللی در اداره داخلی کشور 
ایجاد نکند. همچنین نمی توان گفت لابی در 
این زمینه وجود دارد بلکه مهم این است که 
اقداماتی که اشاره کردم بر زمین نمانند. در 
حقیقت نگرانی مسئولان و افراد دست  اندرکار 
این است که خللی در اداره و روند امورات مردم 
ایجاد نشود. نصیبی با اشاره به هماهنگی دولت 
ح ساماندهی اتباع  و مجلس برای تصویب طر
خاطرنشان کرد: در مورد ساماندهی اتباع کاملا 
هماهنگی خوبی میان دولت و مجلس وجود 
دارد، مخصوصا این هماهنگی با وزیر کشور 
و مجموعه زیر نظر او وجود دارد. وزیر کشور 
مرتب به مجلس می آید و خودش هم اعلام 
کرده که ساماندهی با جدیت ادامه دارد. وی 
درباره ابعاد امنیتی حضور اتباع در کشور یادآور 
شد: قطعا در جایی که نظارت نداشته باشیم، 
با توجه به تهدیدات و نفوذی که ممکن است 
از طرف گروه های انحرافی، میان اتباع صورت 
گرفته باشد، لذا امکان دارد خطرات امنیت 
وجود داشته باشد. اما برخی هم در همان 
اجرای مسائل خدماتی هستند که نباید از آنها 

غافل شویم. 

   تعداد اتباع غیرمجاز 
اما حسینعلی شهریاری اطلاعات دقیق تری 
ح ساماندهی اتباع  از علت تصویب نشدن طر
در مجلس دارد. به باور نماینده مردم زاهدان 
ساماندهی اتباع غیرمجاز سخت است و به 
همین دلیل بعضا دولت از اجرای آن سر باز 
می زند. نماینده مردم زاهدان در مجلس درباره 
ح ساماندهی  لزوم تصویب هر چه سریع تر طر
اتباع گفت: حتما ضرورت قطعی برای تصویب 
ح ساماندهی اتباع وجود دارد. البته اتباع  طر
افغان برادران و خواهران ما هستند اما در 
همه جای دنیا برای کسانی که وارد یک کشور 
می شوند، یکسری معیار و ضوابطی باید لحاظ 
ح ساماندهی کار  شود. مجلس بر روی این طر
کرد و دولت هم گفت اقدام می کنم اما هنوز لایحه 
جامعی از طرف دولت تصویب نشده و هم اینکه 
اجازه ندادند این طرح در مجلس تصویب شود. 
وی افزود: لذا ساماندهی اتباع بلاتکلیف مانده و 
الان خوشبختانه دولت و مخصوصا وزیر کشور 
گفت که اتباع را ساماندهی می کنیم، همچنین 
او اعلام کرد که در حال حاضر ۲ میلیون اتباع 
غیرمجاز در داخل کشور حضور دارند که نیروی 
انتظامی هم تقریبا این نکته را قبول دارد. 
البته ما فکر می کنیم تعداد اتباع غیرمجاز در 
واقعیت بیشتر از این رقم است. با توجه به اینکه 
ساماندهی اتباع تبدیل به مطالبه عمومی شده، 
حداقل براساس همین اطلاعی که می دهند 
باید سریع تر اقدام کنند، اتباع ساماندهی شوند 
و عزیزانی که داخل کشور ما هستند با یکسری 
ضوابط و قوانین بتوانند زندگی شرافتمندانه ای 
داشته باشند و مانند اتباعی که به سایر کشورها 
می روند، اینها هم بتوانند در چارچوب ضوابط 
جمهوری اسلامی زندگی کنند و شغل داشته 
باشند. شهریاری با اشاره به موانع تصویب طرح 
ساماندهی اتباع تصریح کرد: شاید دولتمردان 

فکر می کردند که توان اجرای آن را ندارند. 


